
SOS LUBENEC
Vážení ètenáøi,
od referenda uplynulo nìco málo pøes 
pùl roku a donedávna se zdálo, že 
budeme mít zase nìjakou dobu èas na 
øešení svých bìžných nejaderných 
starostí. Že to nebude déle než dva roky, 
se dalo tušit, zvláš� po prohlášení zás-
tupcù SÚRAO, že naši lokalitu ne-
opouští a budou vyèkávat. Vyèkávat, 
zda se pøesvìdèenému zastánci prùz-
kumù obèanu Peterkovi, i pøes jeho 
starostovské ruce èásteènì svázané 
výsledkem referenda, i pøes jeho 
„blbou náladu“ z toho pramenící, 
podaøí pøesvìdèit vìtšinu obèanù, aby v 
pøíštím referendu hlasovali opaènì než 
poslednì, tedy pro prùzkumy. A 
protože by se otevøená propagace 
prùzkumù záhy po jejich odmítnutí v 
referendu nejspíše míjela úèinkem, tak 
alespoò obecní plátky pøinášely kon-
spiraèní teorie, jak to s tím referendem 
„doopravdy“ bylo: Urèitá skupina lidí 
složená z ublížených jedincù s nena-
plnìnými ambicemi, financovaná kdo-
ví odkud a hájící podnikatelské zájmy 
urèitých jednotlivcù, se rozhodla od-
stranit starostu Peterku, rozeštvat a 
destabilizovat obec, k èemuž neváhala 
narychlo iniciovat referendum, aby 
mohla zmateènì položenou otázkou a 
svými hysterickými projevy zmanipulo-
vat volièe a výsledek zpackaného 
referenda zneužít ve svùj prospìch.  Jak 
z Èerných baronù ... V koláži z 
„vypùjèených“ autentických výrazo-
vých prostøedkù a frází chybí ještì 
revanšisti a vrazi z Wall Streetu, aby 
bylo úplnì zøejmé, jaké období našich 
dìjin zanechalo v hlavách autorù 
citovaných hloupostí svùj otisk.
Ještì koncem loòského øíjna to vy-
padalo, že zbytek dvouletého „hájení“ 
Èertovky bude probíhat v podobném 

místnì-folklórním duchu. Na besedì v 
Blatnì, která byla souèástí mezi-
národního setkání radioaktivistù s tref-
ným názvem Fórum o dùvìøe, jsme 
mohli v jedné z odpovìdí z úst RNDr. 
Slováka, zástupce SÚRAO, slyšet 
ujištìní, že pøes odpor obcí do prùz-
kumu nepùjdou. Poté, co v Bukovì, v 
jediné obci lokality Kraví hora na 
Vysoèinì, veøejnost v referendu 
odmítla spolupráci svých zastupitelù se 
SÚRAO, ukázalo se, jakou podobu má 
dùvìra u nás a jak jepièí život mohou 
mít sliby SÚRAO. 
Poèátkem ledna z  rozhodnutí  
Ministerstva prùmyslu a obchodu 
povìøila Správa úložiš� mandátem pro 
vyhledání úložištì státní podnik 
DIAMO, tìžící uran na Vysoèinì. Jeho 
vedení už se nechalo slyšet, že žádné 
souhlasy obcí k prùzkumu nepotøe-
buje... Není divu. Je totiž nutné vykázat 
posun na cestì k úložišti, protože 
jednání o stavbì nových reaktorù v 
Temelínì nabírají na intenzitì a není 
èas zdržovat se nìjakými sliby. 
Budoucí zakázky už mají zøetelné 
obrysy a každý „zaháèkovaný“ si chce 
pøijít na své. 
Zatím sice není co rozdìlovat - ani stát 
ani ÈEZ peníze nemají a investoøi 
nechtìjí pomocí svých penìz spoleènì 
s ÈEZem krotit jádro, protože zøejmì 
nemají smysl pro pokrok. Ministr 
Kalousek má ale øešení: ÈEZ si vezme 
úvìr, za který pøevezme záruky stát v 
podobì garantované výkupní ceny 
elektøiny z jádra, a spokojeni budou 
všichni kromì zbývajících necelých 
deseti miliónù vìèných nespokojencù, 
kteøí ale remcají pokaždé, když se jim 
na faktuøe za elektøinu objeví nová 
položka, tøeba podpora energie z jádra. 
Pavel Pavlík, pøedseda SOS Lubenec 

ÚVODNÍK

Dìkuji Vám, obèané Lubence, že jste v 
referendu moudøe rozhodli a zvolili 
radìji bezpeèí v krásné krajinì než 
peníze. Roky již sleduji, jak se nám 
hodnoty po pøevratu nìjak pokøivily. 
Na pomyslný piedestal jako hodnota 
nejvyšší se postavily peníze. Upøímnì 
øíkám, že mé vidìní svìta, mé hodnoty 
a samotný zpùsob život se diametrálnì 
liší od souèasného trendu. Udivuje mì, 
že mùže nìkdo v naší zemi øíct – 
„zavøeme školu, na to nejsou peníze“. 
Copak nechápeme, že nejvyšší hod-
notou jsou naše dìti, budoucí generace 
a jejich vzdìlanost? Èasto pøemýšlím, 
jak je možné, že zanikly dávné vyspìlé 
kultury. Odpovìdí je jejich dekadence. 
U starých Mayù se pøedpokládá, že 

jedním ze tøí aspektù, pro které zanikli, 
byly stále se zhoršující životní pod-
mínky, respektive zneèištìná voda, 
zvìtšující se rozdíly mezi chudými a 
hodnì bohatými. Bojím se, že podobnì 
lze pozorovat dekadenci souèasné 
Evropy.  Ale zpìt k Vašemu moudrému 
rozhodnutí. Úložištì jaderného odpadu 
by nám nepøineslo nic, kromì 
pravdìpodobného zániku Lišèích skal, 
možná ztráty vody pro naše rybníky, ale 
hlavnì potenciálnì vysoké nebezpeèí 
pro naše potomky. Vzpomínám na 
slova našeho starého profesora fyziky: 
„Varuji lidstvo pøed štìpením jádra ve 
velkém, poloèas rozpadu radioaktivity 
je na tisíce let a nejsou možnosti, jak to 
ohlídat. Mùže se stát, že se zaènou rodit 

Jak to vidí kronikáø 
dìti bez rukou, èi s jinými defor-
macemi, než se pøijde na to, že je to 
napø. prùsakem radioaktivní vody….“ 
Je mnoho jiných potencionálních 
nebezpeèí - zemìtøesení, tornáda anebo 
terorismus. Byly èasy, kdy jsem byl 
pøesvìdèen, že lze zaruèit bezpeènost 
úložištì. Už si to nemyslím. Technici v 
Gorlebenu nás ujiš�ovali o bezpeènosti 
a ejhle – nìjaké prùsaky se tam 
objevily. Japonské elektrárny byly 
odolné proti nejvìtšímu zemìtøesení a 
ejhle - s moøskou vodou nikdo 
nepoèítal.  Tento faktor nahodilosti 
prostì existuje. A tak ještì jednou, 
obèané Lubence, DÍKY – moudøe jste 
rozhodli. Mimochodem, peníze, které 
nám na-bízeli, byly až urážlivì smìšné. 
Nebyl to na rok ani dvoumìsíèní plat 
šéfa ÈEZu. A tak všichni si dobøe pa-
matujeme, že peníze nejsou tou nej-
vyšší hodnotou.  Tìmi jsou naše dìti, 
naše zdraví, životní prostøedí a 
vzdìlanost.
 Josef Nejedlý, kronikáø obce Lubenec
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Neúspìšná mise SÚRAA konèí, 
dùvod k radosti to není

Události posledních mìsícù a dní na lokalitì Kraví hora jednoznaènì ukazují na 
to, co se zde zákonitì muselo stát a co se mùže stát a i na ostatních lokalitách 

Úkolem Správy úložiš� radioaktivních 
odpadù, tedy organizace zøízené 
státem, pøesnìji Ministerstvem 
prùmyslu a obchodu, bylo vyjednat se 
zastupitelstvy dotèených obcí urèitou 
dohodu o spolupráci. Tento dobrovolný 
krok ze strany státu uèinit jakousi 
dohodu s dotèenými obcemi pøi výbìru 
lokality pro hlubinné úložištì ra-

dioaktivních odpadù byl ale spíše 
krokem politickým a mìl pøípadnì 
obhájit zásadní rozhodnutí o výstavbì 
úložištì v dané lokalitì. 
Zmiòovaná dohoda mìla pøedcházet 
podepsání smlouvy o vlastním 
geologickém prùzkumu, bez kterého 
nelze pokraèovat ve výbìru koneèné 
lokality. Vlastní smlouvu o geo-
logickém prùzkumu s konkrétními 
informacemi o rozsahu prùzkumných 
prací a s jasnì formulovanými pod-
mínkami ale organizace složená ze 
státních úøedníkù (SÚRAO) dle zákona 
o geologických pracích podepsat 
nemùže. Podepsat smlouvu s obcí o 
geologickém prùzkumu, respektive o 
vstupu na obecní pozemky za úèelem 
prùzkumu a podat žádost na MŽP o 
stanovení prùzkumného území smí 
podle zákona 62/1988 Sb. pouze 
fyzická nebo právnická osoba s 
osvìdèením odborné zpùsobilosti 
projektovat, provádìt a vyhodnocovat 
geologické práce, tedy organizace, 
která se takovou èinností zabývá a má k 
takové èinnosti povolení.
Na lokalitì Kraví hora, na základì man-
dátní smlouvy, pøebírá pøípravu prùz-
kumných prací spoleènost DIAMO, 
a.s. Jedná se o firmu zabývající se 
tìžbou uranu, o firmu, která zná místní 
prostøedí, umí vyjednávat s okolními 
obcemi a má zkušenosti s povo-
lovacími procesy ohlednì geo-
logických prùzkumù. Její zástupci se 
zcela logicky vyjádøili, že se DIAMO 
necítí být vázáno nìjakými sliby 

SÚRAA  vùèi obcím a že se bude pøi 
pøípravì prùzkumných prací striktnì 
držet platných zákonù. 
Stalo se tak bez dohody a stalo by se tak 
i s dohodou! Jedná se totiž o další krok 
v procesu vyhledávání koneèné 
lokality pro jaderný odpad. Je to ale 
také moment, který zcela jasnì 
ukazuje, že všem zastupitelùm na 
všech vybraných lokalitách v celé 
Èeské republice byl nìkolik let úèelovì 
zøízenou organizací SÚRAO inten-
zivnì mazán med kolem úst v podobì 
slibù o mimoøádných finanèních 
kompenzacích, o malém a neškodném 
prùzkumu, nebo tøeba o tom, že 
provedený geologický prùzkum urèitì 
neznamená výstavbu úložištì. Ti, kteøí 
neodhalili úèelovost ve vystupování a 
prezentacích SÚRAA, ti, kteøí si 
nevšimli neschopnosti pøedstavitelù 
Správy úložiš� odpovídat na konkrétní 
dotazy obèanù týkající se prùzkumù a 
vlastní stavby èi provozu úložištì v 
konkrétních lokalitách, ti, kteøí ne-
zaregistrovali amaterismus v podobì 
obecných podkladových studií a ti, 
kteøí uvìøili líbivým øeèem o prosperitì 
obcí v blízkosti jadernýchzaøízení pøi 
zájezdech po Evropì, tak ti by mìli být 
v tuto chvíli na pozoru. Nastává totiž 
doba procitnutí. Èas neúprosnì bìží, 
termíny jsou dané a na øadu se dostávají 
další hráèi. Neúspìšná mise SÚRAA je 
u konce.
                                    Jiøí Svejkovský 

                    



STRANA 2 SOS LUBENECKO

Dostaly se nám do rukou nové studie 
týkající se hlubinného úložištì v 
lokalitì Èertovka, které pro SÚRAO 
vypracoval v bøeznu roku 2012 
kolektiv autorù EGP INVEST a 
DIAMO. 
Jedná se o technické zprávy, ve kterých 
je detailnì rozpracována plošná a 
prostorová lokalizace hlubinného 
úložištì na lokalitì Blatno-Èertovka, 
vèetnì technologií tìžby horniny a 
ukládání radioaktivních odpadù. Studie 
je rozdìlena na technickou zprávu o 
povrchovém areálu, o podzemní èásti 
úložištì a také na zprávu o strukturnì-
petrografické charakteristice žulového 
masívu na lokalitì Blatno. Zpráva o 
strukturnì-petrografické charak-
teristice lokality Blatno nepøináší v 
podstatì nic nového. Jedná se spíše o 
souhrn nejaktuálnìjších znalostí o 
geologii masivu, jeho tektonickém 
porušení a geologické charakteristice 
bezprostøedního okolí. Nadále je vní-

mán masív jako homogenní uklonìná 
kra vymezená okrajovými zlomy. 
Jedinou novinkou je kladení vìtšího 
dùrazu na tektonickou linii mezi Tisem 
a Kraèínem lemovanou mladými 
vulkanity a také na složitou geo-
logickou stavbu západního omezení 
masívu jižnì od Lubence. 
Zásadní zmìna však nastává v plošné 
lokalizaci hlubinného úložištì. Umís-
tìní povrchového areálu s hlavním 
zavážecím tunelem bylo pøesunuto ze 
západní strany (Lubenec) na východní 
stranu masívu do bezprostøedního okolí 
obce Blatno a Malmìøice. Z lokality 
Èertovka-Lubenec se tak aktuálnì 
stává lokalita Èertovka-Blatno. Ve 
zprávách o nadzemní èásti je velmi 
detailnì rozpracováno umístìní 
povrchového areálu se všemi jeho 
objekty a pomocnými stavbami a to jak 
pro úsek vlastního úložištì (objekty pro 
pøíjem RAO, pøekladištì, výroba 
bentonitových smìsí, transport do 

podzemí apod.), tak pro úsek 
hlubinného žulového dolu. Jen pro 
informaci: celý nadzemní areál by se 
mìl podle této zprávy nacházet na poli 
mezi obcemi Blatno a Malmìøice, cca 
300 m od bytové zástavby obce 
Malmìøice na ploše 79323 m2. Portál 
tìžebních tunelù by mìl být založen v 
masívu cca 800 m severozápadnì od 
obce Blatno. Pøedpokládá se, že celý 
areál se vstupem do masívu bude 
oplocen a støežen.
Prostorové umístìní podzemní èásti se 
v aktuální zprávì nezmìnilo a celý 
systém ukládacích chodeb je podobný 
tomu, který známe z referenèního 
projektu. Z dùvodù zmìny vstupu do 
masívu je však otoèen o 180 stupòù a 
také se již nepøedpokládá ukládání 
kontejnerù s radioaktivním odpadem 
do nìkolika výškových úrovní. Hlavní 
èást úložištì s ukládacími vrty pro 
odpad z jaderných elektráren je i nadále 
umístìn v nejhomogennìjším bloku 

masívu v hloubce 500 m pod povrchem 
pod kótou Èertovka. Ve východním 
blatenském bloku se pøedpokládá 
vybudování tìžní jámy a tìžebních 
tunelù, teplé komory, laboratoøe, cen-
trálního skladu vyhoøelého radio-
aktivního odpadu a dalších staveb. V 
tøetím jihozápadním bloku by pak mìly 
být vyraženy velkoobjemové komory 
pro ukládání ostatních radioaktivních 
odpadù. Zpráva týkající se hlubinné 
èásti pak dále detailnì rozpracovává 
technologie ražby horniny, její dopravy 
a tìžby na povrch pomocí svislé tìžební 
jámy a také popisuje technologie 
vlastního ukládání radioaktivních 
odpadù, výroby speciálních kontejnerù 
apod. Vše je dùkladnì rozpracováno a 
navrženo tak, aby souèasnì se zavá-
žením vyražených prostor radio-
aktivními odpady mohla probíhat 
kontinuální tìžba horniny a budování 
nových ukládacích míst. 
                                     Jiøí Svejkovský

Nové studie o Èertovce

Procházím revitalizovaným centrem 
Lubence kolem výzdoby tvoøené 
bloky prvohorních køemencù. V 
duchu si øíkám: Proè tu místo tìch 
køemencù není tiská žula?! Vždy� je 
to náš místní kámen, který zdobí 
Pražský hrad, kámen schopný odolat 
jadernému odpadu, kámen kvùli 
kterému se spolu pøeme. Pro mnohé 
je to urèitì bezvýznamný detail. 
Kámen jako kámen. Ano, je to detail, 
ale právì tyto detaily poukazují na 
mnohé. Poukazují tøeba na to, jaké 
zastupitelstvo zde rozhoduje a jaký je 
jeho vztah vùèi okolní krajinì. O tom, 
že za humny máme kvalitní žulový 
masív pøeci díky debatám o úložišti a 
referendu vìdí snad úplnì všichni. A 
pøesto nikoho nenapadlo položit do 
centra obce právì tuto horninu. A 
proè vlastnì, vždy� to není dùležité.
 Myšlenky bìží dál. Pøemýšlím, jak 
asi uvažují nìkteøí místní lidé: 
Využijeme ten šutr úplnì jinak. 
Prodáme ho státu a pìknì všechen, 
tøeba až k Blatnu. Využijeme ty okolní 
kopce, když už tady jsou. Už za nìjaký 
geologický prùzkum dostaneme do 
obecní kasy pìknou sumu. Nemusíme 
shánìt peníze jinde. Zateplíme školu, 
oprav íme chodníky,  budeme 
zvelebovat obec. To je dùležité, za to 
jsou body. A že nám tu dìlají nìjakou 
štolu do skály? Nevadí, vždy� to není 
z centra obce ani vidìt a tìch pár 
náklaïákù taky zvládneme. Opraví 
nám silnice, zmodernizují tra� a 
navíc dostaneme další peníze. A pak, 
pak už budeme dostávat poøád jenom 
peníze.  Jaderný odpad bude 
schovaný hluboko v zemi, nikdo ho 
neuvidí, není to nebezpeèné. Je to 
dokonalý plán. Budeme bohatá obec, 
stejnì jako ty na Mostecku a Bílinsku, 
co leží v blízkosti uhelných šachet. 
Procházky do lesa byly hezké a 
zdravé, teï už se tam ale nesmí. No 
nic! Máme pøece sportovní halu. Byl 
to náš sen. Mùžeme sportovat a 
utužovat své zdraví. Díky žule, díky 
šutru, který se tu válí miliony let a 
nikdo ho ještì nevyužil. My jsme to 
dokázali, jednou nás pochopí a 
budou opìvovat. Miliony ležely za 
humny! A že tu už nejsou chalupáøi a 
nejezdí sem turisté a houbaøi? No a 
co, chataøi nebyli naši volièi, to 
nebyli lubeneètí lidé, jen platili za 
odpadky. Teï máme odvoz odpadkù 
zdarma, jsme dokonalá obec, jsme 
pøece LUBENEC! 
Sedám si na novou lavièku. Pøece to 
tak není, to nemùže být pravda! Tak 
proè mne to vždy napadne, když vidím 
ty køemence!
                                  Jiøí Svejkovský 

Fejeton:
Kámen jako kámen

Co mi ještì nikdo nevysvìtlil
Když jsem byla na podzimní kon-
ferenci o jaderném odpadu, zaèala jsem 
si uvìdomovat, že doposud se stále 
mluvilo o tom, kde úložištì bude, 
malovaly se rùzné plány, ale nikdo mi 
ještì nevysvìtlil, jaká bezpeènostní 
hlediska se budou muset pøi výstavbì 
zohledòovat.
Napøíklad, když mluvil starosta 
Temelína, øíkal, že kvùli elektrárnì a 
prozatímnímu úložišti museli vys-
tìhovat dvì celé vesnice – prý kvùli 
bezpeènostnímu hledisku….
Na podzim Ministerstvo prùmyslu a 
obchodu zkoušelo v Plzeòském kraji 
prosadit tzv. stavební uzávìru na 
vytipované lokality. Když jsem se ptala 
na patøièných úøadech, bylo mi øeèeno, 
že stavební uzávìra vlastnì nic nez-
namená, jen je omezena stavba nových 
domù. Pøed Vánoci dávali v televizi 
dokument o pražském Žižkovì, kde 
chtìli nìkdy v šedesátých letech staré 
domy zboøit a postavit nové - betonové. 
Na Žižkov uvalili stavební uzávìru a 
nikdo si tam nesmìl nic opravit, ba ani 

vymalovat. Tím donutili místní obèany 
se vystìhovat bez náhrad za nové 
bydlení. A tak se ptám, jak to vlastnì 
bude? Nikdo mi ještì nevysvìtlil, v 
jaké nejmenší vzdálenosti od vjezdu do 
úložištì mohou být obydlené domy. 
Tam, kde bude vjezd do úložištì, 
vystìhují také celou vesnici jako to 
bylo v Temelínì? Podle mého názoru 
buï nám na patøièných místech tají, co 
vše  konkrétnì by  èekalo obèany v 
místì, kde bude úložištì vybudované, 
nebo není zpracovaná žádná koncepce 
pøesného postupu této megalomanské 
stavby. Mùžu již jen podotknout, že 
Japonci, Britové a Amerièani po-
zastavili stavbu nebo vùbec pro-
jektovou pøípravu úložištì, dokud 
nebudou vyøešeny bezpeènostní rizika. 
Bohužel vìdcùm se tato všechna 
bezpeènostní rizika zatím nepodaøilo 
vyøešit. Dùležité však je, jak se vyberou 
peníze z atomového úètu na budoucí 
úložištì, a to je již pøedem jasno – tento 
problém je samozøejmì již pøedem 
vyøešen.                         Jitka Kantová 

se nepodvolí mínìní drtivé vìtšiny 
Lubeneckých? Jsou snad nìco víc, že 
hrozí bouøí? Musím se smát, jestliže 
mají pocit, že snìdli všechno 
moudro, že si pøisuzují „selský 
rozum a pøirozenou inteligenci“. 
Pan starosta Blatna se nestydí lhát v 
novinách o tom, jak jsme mu my 
Lubeneètí sebrali snad i 40 milionù 
korun. Asi zapomnìl, že finanèní 
kompenzace za prùzkum vyplývají 
ze zákona a s lubeneckým re-
ferendem nemají nic spoleèného.
 Ono je to asi tak, že pan Beneš 
použije cokoliv, co mu pomùže 
vyladit jeho glanc a že jde o pusté 
lži? Už je zvyklý - v této otázce 
(úložištì) je používá tak èasto, že 
bych se skoro divil, kdyby je dokázal 
odlišit od relevantních informací. 
Dokonce je mu jedno, jestli je 
použije pøed svými lidmi nebo v 
senátì, kde jsme toho byli svìdky. 
Poslední lokalita, o které se jednalo, 
byla Kraví hora. I tam se vzedmul 
odpor. I tam se realizovalo 
referendum zde vyhlášené obecním 
úøadem. Jen otázka byla položena 
dost nešikovnì: (zjednodušenì) „Má 
obec spolupracovat se SÚRAEM na 
vyhledávání lokality?” Jednalo se již 
o poslední obec v tomto místì. 
Ostatní obce lokality mìly již 
podepsané smlouvy o spolupráci, o 
tom v èem jim vyjdou vstøíc, co jim 
zaruèuje naopak SÚRAO, i možnost 
vystoupení z rozjetého vlaku. 
Nakonec na poslední chvíli, patrnì v 
pøedtuše výsledku referenda, 
Ministerstvo prùmyslu a obchodu 
zbavilo SÚRAO pravomocí výbìru 
lokality a delegovalo je na GEAM, 
odštìpný závod  DIAMA. A øeditel 
tohoto státního podniku se na 
veøejnosti všem starostùm jen 
vysmál s tím, že jestli nìkdo nìco 
podepsal, tak ne on a jej nìjaké 
podmínky nezajímají. A všichni ti 
snaživci,  co nás v zelených 
novinách nazývali hrstkou anar-
chistù, co si berou jako rukojmí 
celou obec, teï stojí jak opaøení. 
Postupnì se ukazuje, jakou neu-
vìøitelnou pravdu jsme mìli v pro-
klamacích o bezpeènosti, o ne-
existenci zákonù, které by jim mohly 
zabránit to tu postavit, o aroganci 
moci státních úøadù a zabednìnosti 
našich starostù.
          Za SOS Lubenec Richard Kanta 

Èas plyne, máme nìkolik mìsícù 
po referendu, v nìmž se 83 % 
obyvatel vyjádøilo proti geolo-
gickým prùzkumùm. Èlovìk by 
øekl, že našim zástupcùm v èele 
obce již pùjde jen o to, aby na-
plnili oèekávání a pøání svých 
obyvatel. Na místì toho po-
kraèuje z okolí pana starosty 
nepochopitelné pøekrucování 
faktù a výèitek. 
Asi jsem byl bláhový, když jsem si 
pøed rokem myslel,  že si staèí 
sednout s vedením naší obce, aby 
nám vysvìtlili, co je k tak 
nepøedvída-telnému obratu vedlo. 
Když jsem tak uèinil u starosty, byl 
jsem s køikem vyhnán. Když jsme 
navázali diskusi a kontakt s 
ostatními zastupiteli pøi pøátelském 
posezení u kafe u nás doma, kam je 
nikdo násilím nevedl, 
byli jsme naším starostou napadnuti, 
že nemáme nárok si nìkoho zvát na 
kobereèek. Když jsme žádali o po-
zastavení platnosti diskutabilního 
usnesení pro získání èasu k diskusi, 
pan starosta se nám vysmál. Po 
verdiktu, a� si rozhodnou sami lidé v 
referendu, využil obecní úøad ma-
ximálnì všech lhùt, aby referendum 
co nejvíce oddálil.       
Po referendu slyšíme, evidentnì z 
neznalosti zákona, že by nebylo 
problém jej zneplatnit. Èas od èasu 
se nìkdo probudí a po debatách se 
SÚRAEM, kterých se mohl též 
zúèastnit, hystericky køièí, kde jsme 
vzali to, že nám státní instituce lžou. 
Mrzí mne, že ve chvíli, kdy se hned 
vedle v Karlových Varech a potažmo 
v Chyši koná konference o výs-
tavbách úložiš� jaderného odpadu a 
o výbìru lokalit ve svìtì, potkám se 
na této akci s polovinou zas-
tupitelstva Žihle, Blatna nebo Tisu, 
ale mimo starosty s nikým z 
Lubence. Tøeba by pak zmìnili 
názor, až by jako my slyšeli od 
samotných státních úøadù výèitky, že 
v tomto procesu výbìru lokality jde o 
bez-peènost zcela na posledním 
místì. Ptám se, komu tohle chování 
vyhovuje?  
Asi je lepší køièet a snášet nesmyslné 
argumenty o nulové výrobì 
elektrické energie z vìtrných 
elektráren za bezvìtøí a nulové 
výrobì ze sluneèních elektráren v 
noci. Když už lidé, kteøí nás osoèují z 
anarchismu nechtìjí diskutovat, proè 

Proè? A jak dál...
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Dejte svým dìtem za 
vysvìdèení ten 
nejlepší dárek. 
Zachraòte jejich 
budoucnost!!! 

Mezinárodní konference o výstavbì jaderných úložiš� ve svìtì
Koncem loòského roku probìhla 
konference o jaderných úložištích s 
mezinárodní úèastí v Karlových 
Varech a sousední Chyši s kratièkou 
epizodou v Blatnì. 
První den byl seznamovací a jasnì v 
hotelu Thermal pøevládl zájem o dobré 
jídlo a pití doprovázené hudbou nad 
nìkolika nic neøíkajícími proslovy a 
uvítacími projevy našich politikù. 
Druhý den byl soustøedìn do Chyše, 
kde se vyznamenal pan Lažanský. 
Zajistit organizaci vèetnì obèerstvení a 
jiných nutností pro takový poèet lidí v 
malém zámku jistì nebylo hraèkou. 
Den byl rozèlenìn do nìkolika blokù. 
Zapoèal nìkolika pøednáškami o 
bonusech a plusech obcím a lokalitám , 

kde se výstavba podobných zaøízení 
èerstvì realizuje anebo kde se bude 
brzy realizovat. Shrnu zajímavé. 
Švédsko je nejdál, budované úložištì 
má až za kopci, takže ani nemohou 
vyjádøit, jestli by je to obtìžovalo, 
nebo� vlastnì o stavbì ani neví. V 
Belgii mají jen úložištì pro nízko-
aktivní odpad. Nicménì po celou dobu 
životnosti zaøízení mají garantován 
pøíjem pro obec 1 milionu eur roènì, k 
tomu veškerá finanèní podpora 
spolkùm a zájmovým kroužkùm. 
Veškerý prùmysl orientující se na jádro 
musí stavìt své provozy v této oblasti a 
danì tak od tìchto zùstávají v regionu. 
Ve Francii zapoèali projektovat pøes 
protesty obyvatel. Po sebevraždì 

jednoho starosty a granátu vybuchlého 
v davu byli nuceni ustoupit od tohoto 
výbìru lokality. Dnes toto realizují se 
vstøícností, o které se nám mùže zdát. 
Vybrali mnoha síty lokalitu, která byla 
ochotna se za jistých okolností na 
výbìru podílet. Do regionu velikosti 
území u nás spravovaného povìøenou 
obcí nacpali miliardy eur na infra-
strukturu apod. V obci vytvoøili alespoò 
umìlou zamìstnanost založením 
lokální genobanky, postavením luxusní 
restaurace, která nejprve bude sloužit 
jako jídelna pro dìlníky a pozdìji 
pøipadne obci. Tyto pøednášky proložil 
pan Dr. Zvìøina svojí úsmìvnou øeèí o 
iracionalitì myšlení v afektu, která byla 
SÚRAEM jasnì míøena do našich øad, 

aby nás alespoò kousíèek diskre-
ditovala. 
Po dobré svaèince jsme byli rozdìleni 
do jednotlivých kulatých stolù. U 
každého sedìl témìø stejný poèet 
zahranièních úèastníkù jako našich. U 
nich se øešily nejpalèivìjší otázky 
tìchto projektù ve svìtì. Výsledek? 
Všechna jednání se stoèila k po-
rovnávání realizace úložiš� jinde ve 
svìtì a u nás. 
A opìt shrnutí. Nedùvìra v èeskou 
politickou garnituru, absence jakých-
koliv záruk, šok zahranièních úèast-
níkù z neexistující zcela nezávislé 
instituce, jež by dohlížela nad dìním pøi 
realizaci výstavby hlubinného úložištì. 
Z osobních debat se zahranièními 
úèastníky jsme se dozvìdìli o defi-
nitivním zastavení výstavby i druhého 
úložištì v USA  Barackem Obamou a o 
tom, že nemusíme smutnìt, nebo� v 
Rumunsku je to ještì horší, tam se už 
vùbec nikdo neptá, a nejen místních ale 
ani na bezpeènost. 
Odpoledne pak pokraèovalo dalšími 
pøednáškami zastáncù, ale pøedevším 
odpùrcù jádra. Byly rozebírány právní 
možnosti obcí se bránit výstavbì apod. 

Veèer jsme pak strávili obhajováním 
svých pozic s námìstkem MPO panem 
Šulou a øeditelem SÚRAA  panem Pra-
chaøem. 
By� nikdo neèekal zmìnu pozic, dali 
jsme jim najevo, že v rámci nele-
gálnosti probíhajícího výbìru lokality 
pro neexistující EIU se hodláme bránit, 
když to bude zapotøebí, i u Stras-
burgského soudu.
Poslední den pak gradoval. Vystoupení 
starosty Temelína a pana Dr. Lietavy z 
SÚJB pøesnì udeøilo na problémy, na 
které delší dobu poukazujeme. Starosta 
popsal anabázi vystìhování obcí pro 
jadernou elektrárnu, jak si mysleli, že 
bude líp po r. 1989 a jak je svou 
arogancí zaskoèil ÈEZ, jenž si tam 
vlastnì dnes dìlá zcela co chce. Pan 
Lietava pak mluvil o výbìru lokality 
pro hlubinné úložištì postaveném na 
hlavu. Že by se nejprve mìla definovat 
bezpeènost a poté teprve zvolit formace 
a zapoèít výbìr lokalit. Námìstek 
Ministerstva prùmyslu a obchodu spolu 
se zástupci SÚRAO tento projev tìžko 
snášeli a dlouho o nìm ještì dis-
kutovali. Ne každý snese kritiku.
          Za SOS Lubenec Richard Kanta

Aè vesmìs slýchám od lidí z vìtších 
vzdáleností slova podpory k našemu 
odporu vùèi úložišti, èas od èasu se 
objeví názor: „vždy� by to mohlo být 
bezpeèné“. Odhlédnu od tech-
nických problémù s výbìrem 
lokality, které naznaèuje i Státní úøad 
pro jadernou bezpeènost. Staèí však 
jim tuto problematiku ozøejmit 
bližším pøirovnáním. Pøedstavte si že 
Vás nìkdo posadí a pøiváže na sud 

Sud støelného prachu
støelného prachu. Pak Vám ještì 
zdùrazní, že tam ale nedal zápalnou 
šòùru, takže vlastnì mùžete být v 
klidu… Pøedstavujete si to? A jste v 
klidu? A teï si pøedstavte, že nevidíte 
za sebe a ten dotyèný u toho sudu 
nìco kutá. A opìt Vám øekne, že 
mùžete klidnì spát, neb doutnák tam 
není.. Jaké jsou pocity? Kdo z Vás by 
si sedl na ten sud prachu dobrovolnì?                                                                                                                                        
Richard Kanta

Vzpomínám,  jak na první debatì v 
kulturním domì, a v rùzných 
podobách i pozdìji, náš pan starosta 
obhajoval geologické prùzkumy. Prý 
úložištì tu však v žádném pøípadì 
nechce. Když jsem mu na to øekl, že 
po povolení prùzkumù by již nebyla 
šance ovlivnit výstavbu úložištì, tak 
vykøikoval, že by si to, cituji, „uko-
èírovali“. Na posledním veøejném 
zasedání pak pøítomné seznámil se 
základním chodem událostí na Kraví 
hoøe, (kde se vše novì prosazuje 
silou, sliby nesliby, pøes podepsané 
smlouvy se SÚRAEM, tak jako by 
neexistovaly). Vzápìtí pronesl, že to 
pøece nakonec øíkal,že si to tu i tak 
postaví. Tak nevím, jak se s tímto 
snoubí to ukoèírování. Dnes jsem 
rád, že si, by� tajnì, poøídil z této 
debaty v kulturním domì nahrávku. 
Mùžeme tak jeho neustálé pøe-
krucování faktù a jeho otáèení 
dokumentovat.          Richard Kanta

Otáè? se 

korouhvièka

Vybíráme z Hlasu Lu-
benecka:  
RNDr. Peter Lietava, Státní 
úøad pro jadernou bez-
peènost o úložišti:
SÚJB opakovanì konstatuje, že 
chybìjící faktický dùraz na 
bezpeènost budoucího hlu-
binného úložištì vede k 
nekoncepènosti a neefektiv-
nosti celého programu vývoje 
hlubinného úložištì již od jeho 
pøevzetí SÚRAO v roce 1997. 
SÚJB se systematicky a dlou-
hodobì pokouší v rámci svých 
omezených zákonných mož-
ností komunikovat jak s ve-
dením SÚRAO, tak  i s jeho 
zø izovatelem – MPO, a  
upozoròuje na nedostatky 
programu, prozatím prakticky 
bez jakéhokoli efektu. Pokud 
bude program vývoje hlubin-
ného úložištì veden dosavad-
ním zpùsobem, SÚJB s nejvìtší 
pravdìpodobností v roce 2025 
nebude mít možnost vydat po-
volení k umístìní hlubinného 

Je pravda, že jsme díky  referendu v 
Lubenci pøišli o peníze?
Za prùzkumy mìl Obecní úøad v 
Lubenci získat zhruba 9 milionù korun 
bìhem tøí let. Což je vzhledem k 
velikosti a nároènosti toho, co by nás 
èekalo, naprosto smìšná èástka.  V 
souèasnosti se Ministerstvo prùmyslu 
snaží do dotèených oblastí zasáhnout 
již ne cukrem, ale pøichází s bièem. 
Pokud tedy i pøes nesouhlas vyjádøený 
obèany v referendu stát prùzkumy 
udìlá, má obec ze zákona na tuto èástku 
nárok. Otázkou však zùstává, zda by 
tyto peníze, které obecní úøad plánoval 
na rozvoj obce, byly vhodnì vy-
naložené, nebo� okolo každého ja-
derného zaøízení musí být urèité 
ochranné pásmo a hrozí, že by mohla 
být èást obce èi celá obec vystìhovaná. 
A to zvláštì v souvislosti s novým roz-
hodnutím, že vedle hlubinného úložištì 
by se zároveò stavìlo i doèasné úlo-
žištì, kde by se mìly chladit vyjmuté 
kontejnery pøímo z elektráren.
Jsem z Blatna a za úložištì nám byly 
slíbeny peníze a práce, tak proè jste 
se do toho zaèali motat? 

Není ještì všem dnùm konec. Blatenští 
mají svou šanci se v soutìži o úložištì 
utkat. Právì v Blatnì jsou k úložišti 
obèané velmi vstøícní a tak SÚRAO 
vyhovìlo pocitu blatenských obèanù a 
vytvoøilo nový návrh povrchového 
areálu pøímo mezi Blatnem a Malmì-
øicemi. Na projektu je namalována jak 
horká komora, tak doèasné hlubinné 
úložištì. Projektu však vùbec nevadí, 
že zasahuje do ochranného pásma 
plynovodu. Bližší informace Vám jistì 
rádi sdìlí na Obecním úøadì v Blatnì. 
Pokud však bydlíte v blízkosti 
budoucího úložištì, urèitì budete 
nadšen z toho, že by Vám ve Vaší 
blízkosti po dobu osmi let mìl projet 
každé dvì minuty náklaïák. Jste tudíž 
ve stejné situaci, jako byl Lubenec pøed 
rokem. Vy tam budete mít neskuteèný 
nepoøádek, hluk a špínu, hrozí Vám 
díky ochrannému pásmu dodateèné 
vystìhování, kdežto my v Lubenci 
dostaneme za prùzkumy peníze. 
Otázkou však zùstává, zda peníze 
dokáží nahradit ztrátu životního 
prostøedí, které má svùj turistický 
potenciál.¡

Dana Drábová pro MF DNES 
z 27. 3. v jihoèeské pøíloze 
odpovídá na otázku:
 Mají se lidé skuteènì èeho 
obávat, nebo je straší podle 
vás jen slova jako radiace, 
záøení èi radioaktivní odpad?
…Na jednu stranu ale jejich obavy 
chápu, protože se jim zmìní svìt, 
který do té doby znali, a okolí, kde 
žili. Ve vìtšinì pøípadù jsou 
vytipovány lokality u malých obcí, 
které nemají zkušenosti s velkými 
investicemi, výstavbou a už vùbec 
ne s hornickou èinností. A to, že 
pøinejmenším na nìjaký èas pøijdou 
o podobu okolního svìta, jak jej 
znají, je oprávnìná obava..

Oprávnìná
obava

Pøeèetli jsme za vás...
o tom, že otázka úložištì jaderných odpadù nehýbe veøejným mínìním jenom na 
Lubenecku:

úložištì z dùvodu chybìjícího 
nebo nedostateèného prùkazu 
bezpeènosti hlubinného úlo-
žištì. Tím dojde k ukonèení nebo 
minimálnì k pøerušení vývoje 
hlubinného úložištì na delší 
období. 

Nekomunikují Úložištì:demokracie 
jako za totality

Horažïovický obzor, 
bøezen 2013,
 Slovo starosty:
Aby toho nebylo málo, spatøila na 
zmínìném jednání svìtlo svìta 
další novina, která zástupce lokalit 
šokovala ještì více, než ta pøedešlá. 
MPO vážnì zvažuje v cílové 
lokalitì vybudovat nejen hlubinné 
úložištì, ale také pøípovrchový 
mezisklad vysoce radioaktivního 
odpadu, ve kterém by kontejnery 
èekaly na hlubinné uložení nìkolik 
desetiletí! Takové zaøízení ale 
úplnì mìní parametry projektu, o 
kterém se jedná už více než deset 
let. Politici a státní úøedníci to 
obcím zatajili. Nikdo neví, jaká 
bude v Evropì za dvacet tøicet let 
bezpeènostní situace. Lokality s 
koncentrací radioaktivního ma-
teriálu mohou být zajímavým cílem 
vojenských nebo teroristických 
operací. Ministerští papaláši se 
prostì starostmi ani právy oby-
èejných lidí v nevýznamných 
regionech nezabývají. 
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nejlepší dárek. 
Zachraòte jejich 
budoucnost!!! 

Bez lesa není vody, bez vody není života
Ptáte se, jestli je ve vašem okolí 
nìjaký chránìný druh brouka, 
ohrožený druh kvìtiny, èi se zde 
vyskytuje ojedinìlé stanovištì, eko-
systém velké významnosti? 
Nejsem profesionální botanik a na 
takový výzkum je potøeba minimálnì 
rok. Jsem krajinná ekoložka, mì zajímá 
krajina jako celek, krajina jako místo, 
kde žijeme, a jestli jsou tam statisíce 
pampelišek nebo ohrožený vstavaè mì 
až tak nezajímá. Ale ano, zcela urèitì se 
na Blatenském svahu, na Lišèích 
skalách, nebo dole v údolí potùèkù, 
vodních strží, mokøadù a podmáèených 
luk bude vyskytovat nìjaký ohrožený 
druh. Jestli to pomùže k tomu, aby byla 
zastavena i tøeba jen myšlenka 

výstavby jaderného úložištì v této 
nádherné lokalitì, slibuji, že ho 
vypátrám, potvrdím a napíši o nìm stoh 
brožurek. Protože les, který se táhne od 
Lubence k Blatnu smìrem na jih, je to 
nejcennìjší, co zdejší obyvatelé mají. 
Bez lesa není vody, bez vody není 
života a nás v budoucnu èeká boj o 
vodu. Už dost dlouho vìdí odborníci z 
celého svìta, že zásadní a rozhodující 
úlohu v budoucnosti budou mít ty 
zemì, kde jsou zdroje pitné vody. 
Nejde už o ropu, ani o jádro, jde o vodu 
a pùdu. Dùkazem je i to, že témìø 
polovinu vodárenských spoleèností v 
ÈR vlastní Francouzi, kteøí vìdí, že 
hospodaøení s vodou je nanejvýš 
strategické. Svìtové podzemní zdroje 

vody skupují spoleènosti jako je Coca-
cola a Nestlé. 
Už byly vytypované oblasti s kritickým 
nedostatkem vody, týkají se také Èeské 
republiky. Zde si je tøeba uvìdomit, že 
jsme v naší zemi závislí pouze na tom, 
co k nám spadne za srážky, protože 
všechny øeky od nás odtékají. Také jsou 
ovìøená fakta v tom, že srážky v 
dùsledku globálních zmìn klimatu 
budou nepravidelné, velice intenzivní a 
mùžeme se pøipravit na dynamické 
meteorologické zmìny. To znamená, že 
nás s nejvìtší pravdìpodobností èekají 
prudké lijáky, období sucha, skokové 
pøechody teplot a velké vìtry. Za tìchto 
podmínek je velice tìžké poèítat s tím, 
že se budou doplòovat podzemní 
zásoby vody. Podstatnou úlohu proto 
budou hrát lesy. Lesy funkèní, nikoli ty 
hospodáøské s øadami smrkù a borovic, 
èekající na pokácení jako obilí. 
Zalesnìná krajina s lesy smíšenými, s 
lesy plnými potùèkù, tùnìk, studánek, 
mokøadù s pøirozenou obnovou je tou 
krajinou, která nás mùže v budoucnu 
zachránit. Takový les je jako velká 
houba, houba co léèí naší duši. Mùžu s 
jistotou sdìlit, že les v okolí Lubence a 
Blatna je tím nejvìtším bohatstvím a 
stojí za to, se o nìj bít. 
                        Ing. Martina Lukešová

V pátek 5. dubna se na Obecním 
úøadì v Blatnì konala „tajná“ 
schùzka zastupitelù a starostù 
dotèených obcí lokality Èertovka 
(Blatna, Žihle, Tisu a Lubence) se 
zástupcem SÚRAO dr. Slovákem. 
Lubenecké zastupitele a starostu 
zavazují výsledky referenda (83 % 
hlasù proti prùzkumùm) k tomu, že 
mají všemi dostupnými prostøedky 
zabránit geologickým prùzkumùm. 
Pozvali jsme se tedy sami, abychom 
je v tomto úsilí podpoøili.
Ze schùzky vyplynuly jasnì pøedevším 
dvì vìci. Nejprve to, že SÚRAO zmì-
nilo taktiku, respektive harmonogram 
prùzkumù a výzkumù. Upustilo  
prozatím od kontroverzních hloub-
kových vrtù, které jsou devastaèní pro 
krajinu (aèkoli to SÚRAO popírá), a 

vytvoøilo novou první fázi postupu pøi 
výbìru kandidátních a finální lokality 
pro hlubinné úložištì. Tato nová první 
etapa bude spoèívat v geologickém 
mapování v mìøítku 1: 10 000 - plošný 
geofyzikální,   geochemický a 
hydrogeologický prùzkum v síti 200 x 
200 m. Tato fáze má zúžit po-
tencionálnì vhodné lokality na ètyøi. Je 
sice levnìjší než hlubinné vrty, ale 
nelze z ní získat všechny dùležité a 
potøebné informace o masívu. Z 
geologického hlediska je to tedy pro 
SÚRAO skuteènì krok stranou, jakýsi 
ústupek. Z psychologického hlediska 
je to však veliký krok dopøedu, protože 
získá SÚRAU potøebný èas, aby se 
situace ponìkud zklidnila, odpùrci 
unavili a kdo ví, tøeba se podaøí 
prùzkumu upravit lokality tak, aby 
nejvìtší køiklouni byli odstøiženi. 
Navíc už bìhem této etapy budou 
dostávat obce kompenzace a na peníze 
se zvyká lehce a tìžko se jich vzdává. 
Tohle všechno SÚRAO dobøe ví, 
koneckoncù už to jednou udìlali, aby 
zklidnili první velkou vlnu odporu pro 
HÚ. Zapomnìli ovšem, že se bìhem té 
doby staly ve svìtì i jiné vìci – 
prosakování vody v plánovaném HÚ v 
nìmeckém Gorlebenu,  výbuch 
Fukušimy èi nedávný únik radiace v 
USA.
A to vede k té druhé vìci, která ze 
schùzky jasnì vyplynula. Ne-
dostateèná bezpeènost.  
Dr. Slovák jasnì øekl, že z hlediska 
bezpeènosti posuzuje SÚJB až finální 
lokalitu, což je více než absurdní. 
Vždy� právì bezpeènost, spolu s 
dopady na životní prostøedí, lidi zajímá 
nejvíc už v dobì prùzkumných prací 
Ale celý proces výbìru neprovází 
žádná nezávislá expertíza o jaderné 
bezpeènosti, ale ani tzv. EIA, tedy 
posudek o dopadu na životní prostøedí. 
Dr. Slovák se hájil tím, že tak je to 
nastaveno v zákonì. Pak je ovšem 
takový zákon špatný. Je evidentní, že 
SÚRAO zøízené státem z nìjakého 
dùvodu nekomunikuje s nezávislým 
Úøadem pro jadernou bezpeènost ani s 
odborníky na životní prostøedí. Trvám 
na tom, že to je zásadní chyba a my, 
zástupci obèanského sdružení SOS se 
snažíme toto zmìnit prozatím alespoò 
diskuzí a podáváním objektivních 
informací veøejnosti.
                                Jana Michalcová

Nezvaní hosté

Mohlo by se zdát, že SÚRAO pøichází s 
novou a lidštìjší verzí prùzkumù, které 
by napomohly pøi procesu výbìru 
lokalit pro hlubinné úložištì radio-
aktivních odpadù. To napøíklad naz-
naèila tajná schùzka zástupcù SÚRAA 
se zastupiteli a starosty dotèených obcí 
lokality Èertovka konaná 5. dubna v 
Blatnì. Jenže jde o zvolenou taktiku 
typu: „nazveme vìci jinak a oni nám na 
to možná skoèí“. Plánovaná fáze 
prùzkumù je nyní oznaèována jako tzv.  
„neinvazní“. Má jít tedy o prùzkumy, 
které v žádném pøípadì nenaruší 
pøírodu a které budou pøedstavovat 
procházky geologù s kladívkem, 
pøípadnì s nìjakou lehkou aparaturou 
po krajinì a obèasné odebrání vzorku 
horniny.
Bohužel žádná lehèí nebo lidštìjší 
varianta geologického prùzkumu v 
souèasném stavu prozkoumanosti 
lokality neexistuje. Skuteènì neškodná 
etapa rešerší, leteckého snímkování a 
rekognoskace terénu již probìhla v roce 
2004 a opravdu jsme o ní témìø 
nevìdìli. Vše stále probíhá podle plánu 
a nyní je tedy nutné zaèít s plošným 
geofyzikálním, geochemickým a 
hydrogeologickým prùzkumem 
lokality a s podrobným geologickým 
mapováním v síti 200 x 200 m. 
Nemusíme geologickým prùzkumùm 
nikterak rozumìt a pøitom je asi 
každému jasné, že pøi takovém 
mapování musí mapující geolog po 

každých 200 metrech provést nìjaký 
geologický úkon. Tím úkonem je 
zjištìní typu a stavu horniny v bodì, na 
kterém se geolog právì nachází. Pokud 
je to možné, zmìøí na tomto místì i 
základní geologické charakteristiky, 
jako jsou úklon a smìr puklin, pøípadnì 
odebere vzorek pro další rozbory. To je 
ale proveditelné, pokud stojí geolog 
pøímo na skále. Pokud stojí v lese, je 
nutné dostat se na horninu ukrytou pod 
vrstvou lesní pùdy a pod koøeny 
stromù. Musí tedy vykopat sondu. Její 
hloubka je závislá na mocnosti 
zvìtralinové kùry. V pøípadì Èertovky 
to je kolem jednoho až tøí metrù. Sondu 
je nutné zdokumentovat, promìøit a 
odebrat vzorky pro geochemický a 
geotechnický výzkum. Použijme nyní 
trochu matematiky: Na linii o délce 
1000 m je možné provést 6 sond po 200 
metrech vèetnì krajních bodù. Na 
ètverci o ploše 1000 x 1000 m, což je 1 
km2, je potøeba provést 36 sond. 
Výzkumná plocha lokality Èertovka 
èiní 44 km2. K plošnému zmapování 
takového území v síti 200 x 200 metrù 
je tedy zapotøebí vykopání 1584 sond! 
Je to jednoduché.
Sonda je pro geologa lepší, je v ní více 
vidìt. Pokud geolog pøimhouøí oko, 
spokojí se i s mìlkým vrtem. Vzorek z 
vrtu není ideální, bývá rozvrtaný, 
špatnì orientovaný a hlavnì malý. Je 
ale jednodušší vrtat než kopat. Vrtné 
soupravy mohou být na traktoru, èastìji 

bývají na pásovém podvozku. Pøi 
zajištìní pøístupových cest na dané 
body sítì je tedy možné namísto sond 
použít vrtaèku a vyvrtat v zájmovém 
území potøebných 1600 vrtù, tzv. 
vpichù.
A co takový hydrogeologický prù-
zkum. Je rozdíl mezi hydrologickým a 
hydrogeologickým prùzkumem. Hy-
drologický prùzkum zjiš�uje informace 
o povrchovém odtoku, o vydatnostech 
pramenù a kvalitì povrchových pøí-
padnì podzemních vod. Hydro-
geologický prùzkum musí naopak 
zjistit kolobìh vody uvnitø masívu. 
Nejprve je tøeba získat informace o 
s t avu  podzemní  vody  v  p ø í -
povrchových èástech masívu a to asi 
tak do hloubky 50 metrù. Ale jak se 
hydrogeolog dostane do takové 
hloubky, aby zjistil, kde a jak kolují 
vody uvnitø skály? Jedinì hydro-
geologickým vrtem! A jeden vrt mu v 
podmínkách žulového masívu, kde 
vody proudí jen po puklinách a 
poruchových pásmech, opravdu 
mnoho nenapoví. Je tøeba tolik vrtù, 
aby vytvoøily sí� pozorovacích bodù v 
rùzných hloubkových úrovních. K 
tomu je zapotøebí vyvrtání až nìkolika 
desítek hydrogeologických vrtù o 
hloubce od 15 do 50 metrù.
Toto je jen hrubý nástin plánované 
“neinvazní“ neboli nedestruktivní fáze 
prùzkumu. I tak je ale zøejmé, že bez 
vrtù to opravdu již nepùjde. 
                                     Jiøí Svejkovský

Bez vrtù to opravdu nejde

Úložištì 
v Blatnì

SOS Lubenec vzniklo loni na jaøe za 
úèelem sjednotit aktivity vedoucí k 
zabránìní geologickým prùzkumùm 
v lokalitì Èertovka, které podle nás 
témìø jistì vedou k vybudování 
hlubinného úložištì jaderného od-
padu. Už od zaèátku nám vyjadøovali 
podporu lidé z celé republiky. Ti, 
kteøí tudy jen náhodnì projíždìli, ale 
hlavnì ti, kteøí Lubenec a jeho krásné 
okolí znají a stejnì jako my si nepøejí 
jeho devastaci. V souèasné dobì re-
gistrujeme kolem 250 èlenù, 
pøedsedou je Pavel Pavlík, zástupcem 
v Pracovní skupinì pro dialog Ing. 
Petr Èechura a místopøedsedy Mgr. 
Jana Michalcová a Ing. Richard 
Kanta. Zakládajícími èleny  jsou 
tøeba i geolog Ing. Jiøí Svejkovský èi 
právnièka Mgr. Renata Michalcová, 
podnikatel Ing. Josef Kouba, od-
bornice na životní prostøedí Ing. 
Martina Lukešová. Podporu svým 
èlenstvím nám vyjádøili také studenti 
Fakulty životního prostøedí UJEP, 
vèetnì jejich uèitele Dr. Hanuše, 
senátoøi Alena Dernerová a Marcel 
Chládek, ale samozøejmì a pøe-
devším celá øada obèanù žijících v 
Lubenci a okolí. Minulý mìsíc 
natáèela nejen o našem sdružení i 
Èeská televize pro poøad Náš venkov 
(pobìží v sobotu 20. 4. V 9 h na ÈT2). 
Jsme otevøená skupina a rádi pøij-
meme do svých øad každého, komu 
leží na srdci ochrana životního 
prostøedí okolí Lubence.
                               Jana Michalcová

Na snímku vlevo vidíte mapku 
Blatna novì se zakreslením plá-
novaného úložištì jaderných 
odpadù v tìsné blízkosti obytných 
domù. Novinkou by mìl být 
pøípovrchový mezisklad vysoce 
radioaktivního odpadu, ve kterém 
by kontejnery èekaly na hlubinné 
uložení nìkolik desetiletí, jak píše 
starosta Horažïovic v èlánku 
uvnitø novin. „Flexibilita” 
SÚRAA  je vskutku obdivuhodná.

Malmìøice

Blatno


